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سال بیست ویکم      شماره ۴۹۷۷ ورزشورزش

هادی چوپانخداحافظی مربی سرشناس 
هانــی رامبد، مربی شــاخص بدنســازی 
جهان، اعلام کرد بعد از مســابقات جمهوری 
چــک از حرفه خود کناره گیــری خواهد کرد. 
به گزارش ایســنا، هانی رامبد، مربی شاخص 
بدنسازی جهان و مربی هادی چوپان، اسطوره 
بدنســازی ایران، اعلام کرد از عرصه قهرمانی 
خداحافظی می کند. هانی رامبد در یک پست 
اینســتاگرامی، با اعــلام اینکــه می خواهد با 
کناره گیری از دنیای قهرمانی، زمان بیشتری را 
صرف همسر و تنها فرزندش کند، خاطرنشان 
کرد: مسابقات پراگ در جمهوری چک، آخرین 
مسابقاتی است که او شاگردانش را آماده این 
رویداد خواهد کرد. هادی چوپان زیر نظر هانی 
رامبد به افتخــارات بزرگی همچون قهرمانی 
در رقابت های معتبر مسترالمپیا دست یافت. 
فیل هیث، یکی از شاگردان مشهور هانی رامبد 
اســت و عنوان قهرمانی هفت دوره پیاپی در 
مسترالمپیا را به  دست آورده است. جی کاتلر 
نیز زیر نظر هانی رامبد موفق به کســب چهار 

عنوان قهرمانی مسترالمپیا شد.

شکستقورباغه   و ۵۰  متر آزاد  ایران  را سامیار عبدلی  رکورد  ۵۰ متر 
به گزارش ایســنا به نقل از روابط عمومی 
فدراســیون ورزش های آبی، ســامیار عبدلی، 
شــناگر ایرانی که در المپیک ۲۰۲۴ پاریس نیز 
حضور داشت، در مسابقات کشوری آلمان در 
شهر ووپرتال در ماده ۵۰ متر قورباغه و ۵۰ متر 
آزاد در استخر مســافت کوتاه ۲۵ متر، شرکت 
کرد و موفق به شکستن رکورد ملی ایران شد. 
ســامیار عبدلی در این مســابقات، با زمان ۲۷ 
ثانیه و ۵۶ صدم ثانیه رکورد ملی ایران را در این 
ماده به میزان ۱۸ صدم ثانیه شکســت. رکورد 
قبلی در اختیار محمد علیرضایی بود که رکورد 
۲۷ ثانیه و ۷۸ صدم ثانیه به نام او ثبت شــده 
بود. این شــناگر در ماده ۵۰ متر آزاد ایران نیز با 
زمان ۲۱ ثانیه و ۹۷ صدم ثانیه رکورد ملی را که 
پیش از این نیز با زمان ۲۲ ثانیه و ۱۶ صدم ثانیه 

در اختیار خودش بود، بهبود بخشید.

و  بیلیارد برگزار  می شود؟انتخابات  فدراسیون  بولینگ 
به گزارش ایســنا، ثبت نــام از کاندیداهای 
فدراسیون بولینگ و بیلیارد در حالی در تیر ۱۴۰۱ 
انجام شد که کامبیز صنعتی، محمد ولی زاده، 
محمدرضا غلامزاده و هاشم اسکندری، برای 
تصدی پست ریاست فدراسیون ثبت نام کرده 
بودند کــه انتخابات این فدراســیون به دلیل 
عدم احــراز صلاحیت هاشــم اســکندری از 
ســوی نهادهای نظارتــی و مراجع ذی صلاح 
وزارت ورزش به تأخیر افتاد. مجمع انتخابات 
فدراســیون بولینگ و بیلیارد در شرایطی سال 
گذشــته برای دومین بار لغو شــد که هاشــم 
اسکندری همراه با سه کاندیدای دیگر در محل 
مجمع حضور داشــتند که به دلیل عدم تأیید 
صلاحیت هاشم اسکندری از سوی نهادهای 
ذی صلاح وزارت ورزش دوباره با عنوان تنفس 
انتخاباتی به تعویق افتاد. هاشــم اســکندری 
تا آذر سال گذشــته سرپرستی فدراسیون را بر 
عهده داشت و با حکم کیومرث هاشمی، علی 
سلطانپور، دبیر فدراسیون، به عنوان سرپرست 
جدید فدراســیون بولینگ و بیلیــارد انتخاب 
شــد. پس از کش و قــوس دو ســاله، مجمع 
انتخابات این فدراســیون برای تصدی پســت 
ریاســت در  حالی قرار اســت روز چهارشنبه، 
۳۰ آبان ســاعت ۱۰ صبح به ریاســت محمد 
شروین اسبقیان در سالن فارسی آکادمی ملی 
المپیک برگزار شــود که د رحال حاضر سوابق 
مدیریتی هاشم اسکندری، حبیب هنری، کامبیز 
صنعتی، محمدحسین واقف زاده و محمدرضا 
غلامزاده در کمیسیون تطبیق وزارت ورزش به 
تأیید رسیده اما هنوز اسامی کاندیداها از سوی 
وزارت ورزش برای شرکت در انتخابات به تأیید 
نهایی نرسیده و مشخص نیست انتخابات این 
فدراسیون در زمان تعیین شــده برای سومین 
بار برگزار می شــود یا ماننــد انتخابات ورزش 
روســتایی از ســوی وزارت ورزش دوبــاره به 

تعویق می افتد.

همچنان  در   خوابیک ماه  از   احضار    زنوزی گذشت؛ کمیته  اخلاق 
با گذشــت بیش از یک ماه از برگزاری جلســه کمیته اخلاق فدراســیون 
فوتبال درباره اظهــارات محمدرضا زنوزی، هنوز خبری از رأی این پرونده 
نشــده اســت. به گزارش تســنیم، پس از اعلام رأی کمیته وضعیت دربــاره پرونده 
شکایت پرســپولیس علیه علیرضا بیرانوند، محمدرضا زنوزی مالک باشگاه تراکتور، 
اظهارات تندی علیه فدراسیون فوتبال و باشگاه پرسپولیس مطرح کرد؛ صحبت هایی 
که باعث شــد کمیته اخلاق فدراسیون فوتبال در روز ۲۱ مهر، زنوزی را به این کمیته 
فرا بخواند اما مالک باشــگاه تراکتور حاضر به شرکت در جلسه نشد و مدیران باشگاه 
تراکتور به جــای او در کمیته اخلاق حضور یافتند. در حالی که انتظار می رفت پس از 
جلســه ای که روز ۲۴ مهر برگزار شــد، کمیته اخلاق رأی مربوط به پرونده اظهارات 
محمدرضــا زنــوزی را صادر کند، اما با گذشــت بیش از یک ماه، هیــچ خبری از این 
موضوع نشــده و اطلاع رسانی در این باره انجام نشده است. زنوزی پیش از اعلام رأی 
پرونده شکایت پرســپولیس از علیرضا بیرانوند، فدراسیون فوتبال را تهدید کرده بود 
در صورتی که رأی به ضرر این بازیکن باشد، ناگفته هایی را خواهد گفت. مالک باشگاه 
تراکتور پس از اعلام رأی کمیته وضعیت نیز اظهارات تندی را علیه فدراسیون فوتبال 
و باشگاه پرسپولیس مطرح کرد. عملکرد منفعلانه فدراسیون فوتبال از جمله کمیته 
اخلاق مدت هاســت که مورد انتقاد اهالی این رشــته قرار گرفته و کارشناسان بر این 
اعتقاد هستند که با رویه موجود نه تنها تنش ها و مشکلات کاهش پیدا نمی کند، بلکه 

اتفاقات بدتری نیز رخ می دهد.

در   انتظار   زلزله ۴ ریشتری   در    بیشکک؟
بعد از نمایش ضعیف تیم ایران در فاز دفاعی مقابل کره  شمالی، به نظر می رسد 
امیر قلعه نویی با توجه به انتقادات پرشمار مطرح شده به سراغ تغییر و تحولات 
در این بخش خواهد رفت. به گزارش فوتبال ۳۶۰، تیم ملی ایران تا پیش از شروع هفته 
پنجم دور سوم مسابقات مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ همگام با ژاپن عنوان برترین خط 
دفاعی رقابت ها را در اختیار داشت و به نظر می رسید که در این هفته هم این رکورد برای 
فوتبال ملی ایران حفظ شــود؛ باوجوداین، شــرایط متفاوت از آنچه تصور می شد، پیش 
رفت و شــاگردان امیر قلعه نویی در جدال برابر کره  شمالی نمایشی دور از انتظار در فاز 
دفاعی داشــتند و برای اولین  بار در رویارویی های خود با حریف آسیای شرقی، دو گل در 
یک مسابقه از کره  شمالی دریافت کردند! ملی پوشان که با بردی سه گله به رختکن رفته 
بودند، در آغاز نیمه دوم و بعد از اخراج شجاع خلیل زاده، با شوک بزرگی مواجه شدند و 
می توان گفت که تیم ملی ایران خوش شانس بود که برابر حریف طراز اولی چنین اتفاقی 
برایــش رخ نداد؛ چرا که کره ای ها با وجــود خلق موقعیت در زدن ضربات نهایی دقت 
کافی را نداشتند و همین مسئله باعث شد تا با وجود ثبت ۱۶ شوت، فقط چهار شوت آنها 
در چارچوب قرار گیرد که در اتفاقی غیرمنتظره، دو بار دروازه تیم ملی ایران فرو ریخت تا 
ژاپنی ها به تنهایی عنوان برترین خط دفاعی این مرحله از رقابت ها را در اختیار داشــته 
باشند. امیر قلعه نویی در سه بازی اخیر تیم ملی به زوج شجاع خلیل زاده در کنار علی 
نعمتی میدان داده و در پست دفاع راست  و چپ هم بازیکنانی نظیر صالح حردانی، آریا 
یوســفی، میلاد محمدی و امید نورافکن به میــدان رفته اند. بعد از اخراج خلیل زاده در 
جدال با کره  شمالی و دریافت دو گل مقابل این تیم، انتقادات از عملکرد تیم ملی در فاز 
دفاعی به اوج خود رسید و حالا در آستانه جدال با تیم ملی قرقیزستان، به نظر می رسد 

امیر قلعه نویی به سراغ تغییر و تحولات در ساختار دفاعی تیمش خواهد رفت.
کنعانی زادگان ناآماده، جانشین خلیل زاده؟

محمدحســین کنعانی زادگان پیش از جدال با کره  شــمالی در اردوی ملی مصدوم 
شــد و همین مسئله باعث شد با وجود بازگشــت نام او به فهرست تیم ملی، خبری از 
حضور این بازیکن باتجربه در ترکیب اولیه ایران برابر حریف آسیای شرقی نباشد. اخراج 
شــجاع خلیل زاده معادلات را تغییر داد و امیر قلعه نویی تصمیم گرفت کنعانی زادگان 
را جانشــین مهدی قایدی کند تا ساختار دفاعی تیمش مستحکم تر شود. گفته می شود 
با وجود آنکه مصدومیت کنعانی زادگان به طور کامل برطرف نشــده اما او گزینه اصلی 

جانشینی خلیل زاده محروم در نبرد با قرقیزستان است.
قلعه نویی سرانجام به جوان ها اعتماد می کند؟

محمدامین حزبــاوی و محمدمهــدی زارع، دو مدافع جوان حاضــر در اردوی تیم 
ملی هســتند که انتقادات درباره چرایی استفاده نشدن از آنها به اوج خود رسیده است. 
با توجه به عملکرد پرنوســان علی نعمتی برابر کره  شــمالی، گفته می شود که احتمال 
نیمکت نشینی او هم وجود دارد که دراین صورت حزباوی و زارع، گزینه های اصلی حضور 
در قلب خط دفاعی تیم ملی خواهند بود که به نظر می رسد شانس حزباوی بیشتر باشد. 
البته بازیکنانی نظیر روزبه چشــمی و محمد قربانی هم توانایی بازی در پســت دفاعی 
میانی را دارند اما بعید به نظر می رسد که قلعه نویی بخواهد برای جدال با حریفی مانند 

قرقیزستان به سراغ استفاده از بازیکن غیرتخصصی در پست دفاع میانی برود.
شاید کانال راست  و چپ هم تغییر کند

آریا یوسفی با وجود فرصتی که برای ارائه نمایش مقابل کره  شمالی به  دست آورد، 
نتوانست عملکرد خوبی از خود بر جای بگذارد و همین مسئله باعث شده تا با توجه به 
اتمام دوره محرومیت صالح حردانی، شــانس حردانی برای حضور در ترکیب تیم ملی 
مقابل قرقیزســتان بیشتر از یوسفی باشــد. نه تنها احتمال تغییر زوج خط دفاع و مدافع 
راست تیم ملی در جدال با قرقیزها وجود دارد، بلکه حتی جایگاه میلاد محمدی هم در 
ترکیب تیم ملی در خطر است و گفته می شود امیر قلعه نویی چندان از نمایش او برابر کره  
شمالی راضی نیست؛ هر چند محمدی در دقایق پایانی جای خود را در پست دفاع چپ 
به امید نورافکن داد و در فاز تهاجمی به میدان رفت و براســاس آخرین خبرها، احتمال 
نیمکت نشینی محمدی و حضور نورافکن در ترکیب اصلی وجود دارد که در این صورت هر 

چهار عنصر ترکیب ایران مقابل کره  شمالی برابر قرقیزستان تغییر خواهد کرد.

منهای فوتبال فوتبال

معضل زیرســاخت در ورزش ایران همچنان 
به قــوت خود باقی اســت و تبدیل بــه یکی از 
مشــکلات جدی این حوزه شــده است. البته  در 
این بین عــدم مدیریت صحیــح و از آن مهم تر، 
ناتوانــی در تأمین مالی پروژه های بزرگ نیز مزید  
بر  علت شــده تا هر ا زچندگاهی  اتفاقی که چهره 
ایران را خدشــه دار می کند، رقــم بخورد. نمونه 
روشــن و بارزش، همین وضعیت ورزشگاه های 
فوتبــال در ایران اســت که با وجــود پیگیری و 
خواســت زیاد، مســئولان امر هنوز از تأمین یک 
پــروژه مدرن و بین المللی  عاجز نشــان داده اند. 
این مورد زمانی پررنگ تر می شــود که وضعیت 
ورزشــگاه ها در ایران بازتاب جهانــی پیدا کرده 

و زنــگ خطر را جدی تر بــه صدا درمی آورد. هنــوز زمان زیادی 
از آبروریــزی وضعیــت ورزشــگاه آزادی هنگام بــازی تیم های 
پرسپولیس و النصر در لیگ قهرمانان آسیا نمی گذرد. تیم متمول 
عربستانی که با ستاره مشهوری همچون کریستیانو رونالدو پا به 
تهران گذاشــته بود، از دیدن وضعیت ورزشگاه شماره یک ایران 
حسابی شوکه شــد. وصله پینه کردن چمن این ورزشگاه و البته 
کیفیت بد آن، با نونوار نبودن زیرساخت های دیگر در این ورزشگاه 
دست به دســت هم داد تا چهره ناخوشــایندی از این ورزشگاه 
در رسانه های دنیا مخابره شــود. این اتفاق بعدا در سفر باشگاه 
الهلال با فوق ســتاره برزیلی اش یعنی نیمار هم دوباره تکرار شد 
تا بخش زیادی از فضای رسانه ای و دنیای مجازی اش معطوف 
به عکس هایی باشــد کــه از کیفیت بد چمن ورزشــگاه آزادی 
مخابره می شود. اگرچه ستاره های بزرگ دنیا که در قالب تیم های 
مطرح عربســتانی به تهران سفر کرده بودند از ترس مصدومیت 
در ورزشــگاه آزادی بازی چندانی نکرده و ترجیح دادند در زمین 
قــدم بزنند، همان اتفاق کافی بود تا تعدادی از مدیران ورزشــی 
ایران به خودشــان آمده و بخواهند ورزشگاه مدرنی که در شأن 
نام ایران باشــد را بســازند. هرچند واضح بود که بخشــی از این 
تصمیمات احساســی و هیجانی اســت و چنــدان هم خوانی با 
نیاز روز تهران، باشــگاه های بزرگــش و صدالبته تیم ملی ندارد. 
مهم ترین دلیل برای هیجانی خواندن چنین تصمیمی، اراده برای 
ساخت ورزشگاه ۱۲۰ هزار نفری در دولت سیزدهم بود. آن زمان 
تعدادی از افراد شــاغل در دولت از این خبر دادند که قرار است 
ساخت این ورزشــگاه به صورت «سریع و انقلابی» کلید بخورد. 
اگرچه بسیاری از کارشناسان نسبت به این موضوع هشدار داده و 
ساخت دو ورزشگاه ۶۰ هزار نفری را به مراتب بهتر از ساخت یک 
ورزشگاه ۱۲۰ هزار نفری را که مشخصا نیاز باشگاه ها و تیم ملی 
نبود، خواســتار شده بودند؛ ولی گوش کسی بدهکار نبود. خیلی 
سریع محل ساخت این ورزشگاه جانمایی شد و دولت وقت خبر 
داد که قرار اســت چینی ها چنین ورزشگاهی که گفته می شد در 

آسیا بدون نمونه  است را بسازند.

مرور زمان ولی نشــان داد که تصمیمات از چیزی که در بیان 
هم عنوان شده بود هیجانی تر است؛ چراکه اندکی بعد مشخص 
شــد چینی ها حاضر نیســتند بدون تضمین مالی سراغ ساخت 
چنین پــروژه ای بروند. نهایتا هم که ماجرای ســقوط هلیکوپتر 
رئیس جمهور پیش آمد و با تغییر نفــرات در بدنه دولت، پروژه 
ساخت این ورزشــگاه ۱۲۰ هزار نفری که کیومرث هاشمی، وزیر 
ورزش دولــت ســیزدهم، آغازش کــرده بود، به دســتان احمد 
دنیامالی، وزیر ورزش دولت پزشکیان، رسید. از آن زمان تا به الان 
امــا دو اتفاق عجیــب رخ داده که نشــان از چرخش کامل وزیر 
ورزش کنونی، دولت وقت و صدالبته چینی ها دارد. جالب است 
که همگی ایــن اتفاقات در قریب به ۵۰ روز رقم خورده اســت. 
برای روشن تر شدن بحث کافی است به اظهارات احمد دنیامالی 
که روز اول مهر ۱۴۰۳ عنوان شــد، رجوع کرد. او گفت  ســاخت 
ورزشــگاه ۱۱۰ هزار نفری (که پیش تر ۱۲۰ هزار نفری عنوان شده 
بود) در دولت تبدیل به مصوبه نشــده ولی به زودی کارهای آن 
نهایی می شود: «برای ورزشــگاه جدید ۱۱۰ هزار نفری هم پیگیر 
هســتیم و این یک مجموعه و کار خیلی بزرگ اســت و به زودی 
مصوبه آن را از دولت خواهیم گرفت تا در مجموعه شهر آفتاب 
و اراضی محدوده مرقد حضرت امام (ره) آن را به اجرا برسانیم ». 
دنیامالی در آن روز شایعه متوقف شدن چنین پروژه ای را تکذیب 
کرد: «این شایعه درست نیست و این مصوبه دولت شهید رئیسی 
است و موظف هستیم که این موضوع را در جلسه هیئت دولت 
بیاوریم. در حال تهیه گزارشی از این مجموعه هستم تا مصوبه آن 
را در دولــت وفاق ملی اخذ کنیم و پس از اخذ مصوبه به زودی 
احــداث فاز یک این مجموعه را آغاز خواهیم کرد. این مجموعه 
ورزشی را در سه فاز تعریف کردیم که اولویت ما ورزشگاه است ». 
درست ۵۲ روز بعد از چنین اظهاراتی اما پروژه ساخت ورزشگاه 
جدیــد و ۱۲۰ یا ۱۱۰ هزار نفری در تهران به طور کامل هوا شــد. 
دلیلش مثل همان شایعاتی که در روزهای نخست به راه افتاده 
بود کامل روشــن بود. از ابتدا که دولت سیزدهم پای چینی ها را 
بــه این پروژه باز کــرده بود، قرار بر تهاتر نفت بــود. ایران در آن 

دولت و در دولت کنونی تصور می کرد با فروش 
نفت به چینی ها می تواند این پروژه عظیم را که 
قرار بود ســریع و انقلابی آماده شود، پیش ببرد 
ولی همان طور که چینی ها قبلا پاســخ روشــنی 
نداده بودند، مشخص شد که پروژه فروش نفت 
به جای ساختن ورزشگاه  عملی نمی شود. دقیقا 
به همان دلیل است که وزیر ورزش در چرخشی 
که فقــط ۵۲ روز زمان برد، از این گفت که پروژه 
ساخت ورزشگاه جدید در پایتخت متوقف شده 
اســت: «اصل این بحث تأمین منابع مالی است. 
تأمین منابع مالی با توجه به شــرایط موجود در 
کشور، نیازمند بررســی های دقیق و کارشناسانه 
است. البته مسئولیت این حوزه در اختیارات بنده 
نیســت، اما پیگیری های لازم برای تأمیــن منابع مالی به صورت 
جــدی در حال انجام اســت. متأســفانه طــرف چینی برخلاف 
توافقات اولیه، از تعهدات و توقعات اولیه خود عقب نشینی کرده 
و شــرایط جدیدی را مطرح کرده است. این شرایط جدید به ویژه 
در مورد تأمین مالی و ضمانت نامه ها و ضمانت مرکزی، شرایطی 
نیســت که ما بتوانیم به راحتی آنها را فراهم کنیم. در حال حاضر 
مذاکرات ادامه دارد، اما باید توجه داشــت کــه این موضوع در 
دولت قبل نیز مطرح بوده و مذاکراتی انجام شــده است. دولت 
قبل این منابع مالی را در نظر نگرفته بود، پیشنهادهای مختلفی از 
جمله تأمین منابع از محل فروش نفت مطرح شده بود، اما طرف 
خارجی تأکید داشت که این تأمین باید در قالب یوزانس، فاینانس 
و بــا ضمانت بانک مرکزی صــورت بگیرد  کــه همین موضوع 
باعث بروز اختلافاتی شــد. این اختلافــات مربوط به دولت قبل 
نیز بود و مسئله ای اســت که همچنان ادامه دارد ». حالا دوباره 
و بعد از گذشــت تقریبا دو ســال از آن آبروریزی بزرگ، همه چیز 
به نقطه صفر بازگشــته؛ چرا که مثل همیشه مسئله سرمایه گذار 
و اختصاص بودجه برای ســاخت یک ورزشگاه جدید و آبرومند، 
دغدغه اصلی است. این بار دولت پزشکیان ظاهرا برایش تفاوت 
چندانی هم نمی کند که پیمانکار چینی باشــد یا نه. آنها مشکل 
را در نبودن ســرمایه گذار دیده اند و از ایــن می گویند که اگر پول 
باشــد، کار را ایرانی ها  به جای چینی ها پیش می برند. حداقل این 
مواردی است که احمد دنیامالی، وزیر ورزش مسعود پزشکیان، 
بیــان می کند: «در این زمینه، برای ما تفاوتــی ندارد که پیمانکار 
چینی یا غیرچینی باشــد؛ آنچه اهمیت دارد، وجود سرمایه گذار 
است که شــرایط ما را برای جذب ســرمایه گذاری بپذیرد. بحث 
اصلی برای ما، موضوع تأمین منابع مالی است. اگر قرار به انجام 
این پروژه باشد، قطعا اجرای آن را به پیمانکاران داخلی خواهیم 
ســپرد. اصل موضوع در اینجا تأمین منابع مالی اســت و توافق 
با مجموعه ای که بتواند این منابع را تأمین کند، ضروری اســت. 
در صــورت تعیین و تأمین منابع مالی، موضوع با رویکرد داخلی 

پیگیری خواهد شد ».

در چند روز اخیر که بحث انتخاب سرپرست برای فدراسیون ها 
پــس از پایان دوره چهار ســاله رئیس فدراســیون توســط وزیر 
ورزش و جوانان به ســرخط رســانه های ورزشــی تبدیل شــده 
اســت، برخی افراد بدون درک عمیق از معنــای واژه حکمرانی 
و بــدون توجه به مقصــود اصلی آن، از این مفهــوم صرفا برای 
زینت دادن و تأییدکردن مطالــب خود بهره می گیرند. در حالی که 
حکمرانــی، بنیانی برای توزیــع عادلانه قدرت میــان ذی نفعان 
و تقویت شــفافیت در تصمیم گیری هاســت. طبــق نظر حامیان 
طرح انتخاب سرپرســت تو ســط وزیر، یکی از مشکلات اساسی 
در انتخابات رؤســای فدراسیون ها، تأثیر احتمالی رئیس فعلی بر 
نتیجه انتخابات است؛ این گروه معتقدند که حضور رئیس فعلی 
و  سوءاســتفاده احتمالی از قدرت می تواند نتایــج را تغییر دهد. 
بنابراین پیشنهاد آنها این اســت که پس از پایان دوره مسئولیت، 
به جای برگزاری سریع انتخابات، سرپرستی موقت برای فدراسیون 
منصوب و  او مجری برگزاری انتخابات شود. معتقدم این تصمیم 
خلاف اصول حکمرانی مطلوب اســت که بــه ناکارآمدی فرایند 
مدیریتی فدراســیون ها و عقیم شــدن فرایند تصمیم گیری در بازه 
زمانی سرپرستی فدراسیون ها منجر می شود. ضمن اینکه با ایجاد 

خلأ مدیریتی، سیر حرکت فدراسیون  ها را کند می  کند. تجربه نشان 
داده است که در دوران سرپرستی انگیزه ای برای کار وجود ندارد و 
فرایند توسعه فدراسیون ها با چالش های جدی روبه رو می  شود. 
لذا راهکار برگزاری انتخابات سالم نه تعیین سرپرست است، بلکه 

ایجاد شرایطی است که در ذیل اشاره خواهم کرد:

۱. شفافیت و عدم دخالت دولت در فرایند انتخابات
برای برگزاری انتخابات ســالم و رقابتی، ایجاد شــفافیت در 
تمامی مراحل انتخابات ضروری اســت. این شامل اطلاع رسانی 
دقیق به عموم مردم در مورد فرایند ثبت نام نامزدهای انتخاباتی، 
فراینــد تأییــد صلاحیت و مراحــل مختلف انتخابات می شــود. 
عدم دخالــت دولت و به ویــژه وزارت ورزش و جوانان در فرایند 
انتخابات نیز از اهمیت زیادی برخوردار اســت. هرگونه مداخله 
از ســوی نهادهــای دولتی می تواند به ایجاد ســوءظن و کاهش 
اعتماد عمومی منجر شــود. حتی اگر بهترین فرد 
با مداخله انتخاب شــود، همیشــه این اعتماد و 
مشارکت آزادانه است که موجب توسعه می شود.

۲. پیشنهاد ایجاد هیئت نظارتی مستقل
برای جلوگیری از هرگونه دخالت غیرضروری 
و حفظ شــفافیت در فرایند انتخابات، پیشــنهاد 
می شــود یک هیئــت نظارتی مســتقل از وزارت 
ورزش و جوانان تشکیل شود. این هیئت که شامل 

نمایندگانی از تمامی ذی نفعان باشد، می تواند مسئولیت نظارت 
بر تمامی مراحل انتخابات را بر عهده بگیرد و از اجرای منصفانه و 
عادلانه فرایند اطمینان حاصل کند. چنین هیئتی می تواند اعتماد 
عمومی را به فراینــد انتخابات بازگردانــد و باعث تقویت حس 

مشارکت  میان افراد شود.

۳. مبارزه با رانت و فساد از طریق توزیع امتیازات
از دیگر مشکلاتی که باعث افزایش رقابت ناسالم برای تصدی 
ســمت های مدیریتی می شــود، وجود رانت اطلاعاتی، قدرت و 
امتیازات خاص در دست رئیس فدراسیون است. اگر این امتیازات 
میان تمامی ذی نفعان به صورت عادلانه توزیع شود، انگیزه های 
فاســد و تلاش های غیرقانونی برای به  دست آوردن این مناصب 
کاهــش می یابد. شــفافیت در توزیــع امتیازات و اطلاع رســانی 
عمومی درباره آنهــا می تواند یکی از راه حل های اساســی برای 

مبارزه با فساد و ترویج رقابت سالم باشد.

نتیجه گیری: حکمرانی شفاف، ضرورت توسعه پایدار
برای آنکه انتخابات رؤسای فدراسیون های ورزشی به شیوه ای 
مطلوب و کارآمد برگزار شــود، لازم اســت که مفهوم حکمرانی 
به درســتی درک و اجرا شــود، نه اینکه به بهانه گناه تأثیرگذاری 
رئیس فدراســیون بر انتخابــات، گناه بزرگ تری بــه نام مداخله 
وزارت ورزش و  جوانان در فرایند انتخابات مرتکب شود. انتخاب 
رؤسای فدراسیون ها باید بر اساس اصول شفافیت، عدالت و عدم 
دخالت نهادهای دولتی باشد. ایجاد هیئت نظارتی مستقل، توزیع 
عادلانه امتیازات و شفاف سازی فرایند انتخابات، نه تنها به برگزاری 
انتخاباتی سالم کمک می کند، بلکه باعث ایجاد اعتماد عمومی و 

مشارکت آزادانه در عرصه مدیریت ورزش خواهد شد.

راهکار  برگزاری  انتخابات  سالم؛ نه  به  سرپرستی

چینی ها نفت ایران را نخواستند؛  پروژه ساخت ورزشگاه ۱۲۰ هزار نفری هوا شد
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